
سرانجام به وعده اش وفا كرد. سپيده بابايي هرچند قبل از مدال آوري 
شميم رضوان

    چهره
با اقامه نماز در سالن مسابقات توجه ها را به خود جلب كرد، اما رسيدن 
به سكوي قهرماني قولي بود كه به پدر داده بود و وقتي به قولش عمل 
كرد، پدر در قيد حيات نبود. بنابراين م��زار پدر اولين جايي بود كه بان��وي قهرمان آليش ايران در 
بازگشت از قرقيزس��تان رفت: »از كودكي به كشتي علاقه داش��تم و به پدرم قول داده بودم روزي 

كش��تي گير ش��وم و برخ��لاف خيلي از 
كش��تي گيران كه از جودو به اين رش��ته 
مي آيند كارم را با كشتي آغاز كردم. البته 
تا 30 س��الگي كش��تي بان��وان در ايران 
فعاليتي نداش��ت و بعد از آن نيز شرايط 
سني براي كشتي كلاسيك مانع كار بود، 
اما سرانجام با اصلاح قوانين توانستم روي 
تشك برم و شش سالي مي شود كه كشتي 
كلاس��يك كار مي كنم. در چه��ار دوره، 
ستاره مس��ابقات و فني ترين كشتي گير 
شدم و به تيم ملي راه يافتم، از آنجايي كه 
كشتي كلاس��يك مسابقات آس��يايي و 
جهان��ي نداش��ت و همي��ن ه��م باعث 
كم رنگ تر ش��دن آن ش��د به آليش روي 
آوردم و در سن 31 س��الگي در نخستين 
رقاب��ت بين المللي خود موفق به كس��ب 
گردن آويز طلا شدم و قولي را كه به پدرم 

داده بودم عملي كردم.«

ج�ام  ملت ه�اي 
شيوا نوروزي
   گزارش

آسيا هدف بعدي 
بانوان فوتباليست 
ايران اس�ت. در روزهايي كه فش�ار تمرينات 
ش�اگردان مريم ايراندوس�ت افزايش يافته، 
دختران ملي پ�وش هم تمري�ن مي كنند تا از 
اعتبار فوتبال بانوان ايران در قاره كهن دفاع 
كنن�د و هم ب�ا كمك ب�ه هموطن�ان نيازمند 
مسئوليت اجتماعي ش�ان را انجام مي دهند. 
حضور معاون بانوان رئيس جمهور در تمرينات تيم 
ملي زمان خوبي بود براي انجام يك كار فرهنگي 
حساب شده؛ در آخرين روزهاي اردوي تيم ملي 
بانوان در تهران و درس��ت زماني كه مسئولان به 
مركز ملي فوتبال رفته بودن��د در اقدامي جالب و 
قابل تقدير، اعضاي تيم ملي براي حمايت از كمپين 
»بازي رو دست به دست كن«، عروسك هاي خود 

را به كودكان نيازمند اهدا كردند. 
   كمك به هموطنان

دختران ملي پوش يك يا چند عروسك را با خود 
به تمرين آورده بودند تا بعد از جمع  آوري آنها به 
دس��ت كودكان مناطق محروم برسد. هر كسي 
هرچه در توان داشت انجام داد. يك نفر عروسك 
جناب خان آورده بود و ديگری عروس��ك فاميل 
دور و برخي ها هم عروسك خرس��ي. از آنجا كه 
ميانگين سني تيم ملي در اين دوره پايين آمده، 
بچه ها استقبال خوبي از اين طرح فرهنگي كردند 
و حتي عروس��ك های نو خود را هم هديه دادند. 
البته فرقي هم ندارد، مهم اصل كار است و اينكه 

ملي پوشان براي مردم و جامعه خود ارزش قائل 
هس��تند. در روزهاي س��ختي كه خيلي ها اسير 
روزمرگي و مشكلات زندگي ش��ده اند، دختران 
فوتباليست از باتجربه ها گرفته تا دهه هشتادي ها 
نشان دادند علاوه بر فوتبال و موفقيت در رويداد 
آسيايي پيش رو، حواس شان به كودكان نيازمند 

هموطن خود نيز هست. 
   طرحي براي كودكان

زياد ه خواهي فوتبال همه را بدعادت كرده، ضمن 
اينكه در فوتبال ما سال هاست حاشيه بر متن چيره 
شده است و خلأ فعاليت ها و برنامه هاي فرهنگي 
به شدت در اين رشته پرهزينه احساس مي شود، 
اما اينكه مسئولان دپارتمان مسئوليت اجتماعي 
فدراس��يون براي اجراي يك برنام��ه فرهنگي و 
تشويق مردم به كمك به همنوعان تلاش كنند 
جاي تقدير دارد. با اينك��ه فوتبال پرهزينه ترين 
رشته ورزش كشور محس��وب مي شود، اما بازده 
حداقلي اين رشته چه در عرصه ورزشي و چه در 
عرصه فرهنگي و اجتماع��ي همواره محل بحث 
بوده است. به همين خاطر انتظار مي رود شرايطي 
مهيا ش��ود كه همه آحاد جامعه از ظرفيت هاي 
فوتبال بهره مند شوند. فوتبال رشته اي اجتماعي 
است و نبايد آن را تنها به چند تيم، يك تورنمنت 

و يك جام خلاصه كرد. 
داس��تان از جايي شروع مي ش��ود كه دپارتمان 
مسئوليت اجتماعي در فدراسيون جلساتي را با 
خيريه هاي بزرگ برگزار مي كند تا از اين طريق 
ظرفيت هاي متقابل جهت مبارزه با فقر، آموزش، 

بهداشت سلامت، حفظ محيط زيست و مواردي 
از اين دس��ت مورد اس��تفاده قرار بگيرند. براي 
رسيدن به اين هدف، فوتبال بايد در كنار نهادهاي 
مردمي باشد تا اثر گذاري لازم را در جامعه داشته 
باش��د. كمپين »بازي رو دس��ت به دست كن« 
طرحي است كه در آن عروسك هاي نو يا كاركرده 
مردم جمع آوري می ش��ود و به دس��ت كودكان 
نيازمند مي رس��د، كودكانی كه ش��ايد تاكنون 
عروسك نديده باشند. به اعتقاد كارشناسان، بازي 
و استفاده از اسباب بازي در شكل گيري شخصيت 
كودكان مؤثر است، به همين خاطر اين كمپين 
روي بحث اسباب بازي كودكان تمركز كرده است. 
در اين كمپين با همكاري چند س��ايت و نهاد از 
جمله كميته ملي المپيك، عروسك هاي اهدايي 

به مناطق محروم ارسال خواهند شد. 
ش��ايد خيلي از مردم عروس��ك هايي كار كرده  
و بلااس��تفاده داش��ته باش��ند، اما ندانند چطور 
مي توانند آنها را به دس��ت نيازمندان برسانند. با 
مراجعه به اين كمپي��ن و ثبت نام در آن مي توان 
منتظر مراجعه دست اندركاران طرح ماند تا بيايند 
و عروسك هاي اهدايي را تحويل بگيرند. تاكنون 
تعداد زيادي از اين عروسك ها جمع آوري شده تا 
بعد از شناسايي كودكان هدف در اختيار آنها قرار 
بگيرد. وحيد اميري، كاپيتان تيم ملي فوتبال نيز 

به عنوان سفير اين كمپين انتخاب شده است. 
   نقش تيم بانوان

كودكان زيادي در مناطق محروم منتظر رسيدن 
عروسك ها و اسباب بازي هاي اهدايي هموطنان 

خود هستند. اين طرح همچنان پابرجاست و مردم 
هنوز مي توانند در آن مشاركت داشته باشند. براي 
اطلاع دقيق از اين موضوع گفت وگويي با احسان 
محمدي، سرپرست دپارتمان مسئوليت اجتماعي 
داشتيم تا بحث جمع آوري عروسك در اردوي تيم 

ملي بانوان را از او جويا شويم.
محمدی در اين باره می گويد: »تيم ملي بانوان به 
زودي به جام ملت هاي آسيا اعزام خواهد شد. بر 
همين اساس تلاش كرديم از اين موقعيت استفاده 
كنيم. با توجه به اينكه تيم بانوان بر طيفي از جامعه 
اثرگذار است و شايد خودشان هم عروسك هايي 
براي اهدا داشته باشند، سعي كرديم از طريق آنها 
اين كمپين معرفي شود تا افراد بيشتري به اين 
جمع اضافه شوند. تقريباً نزديك به 200 عروسك 
جمع آوري شد. هدف اين كمپين خوشحال كردن 
كودكان فاقد عروسك و اس��باب بازي است.« به 
گفته محمدي، اين عروسك ها تا قبل از سال نو 
به مناطق محروم ارسال خواهند شد: »قرار است 
اين عروسك ها تا قبل از عيد به دست بچه ها برسد. 
در تلاش هستيم تا اگر زمينه حضور تماشاگران 
در دو بازي پيشروي تيم ملي فوتبال مقابل عراق 
و امارات فراهم شود، از تماش��اگران و خانواده ها 
بخواهيم همه با خود عروسك بياورند. هيچ پايلوت 
مش��خصي وجود ندارد و اين كمپين شامل كل 
كشور مي شود و از طريق خيريه هايي كه به اين 
مسئله اشراف دارند انجام خواهد شد. فدراسيون 
فوتبال هم براي معرفي هرچه بيشتر كمپين تمام 

تلاش خود را می كند.«
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سعید احمديان

حامد قهرماني

فريدون حسن

آخرين وضعيت كاروان ايران در بازي هاي آسيايي

تصویر »ایران زیبا« در هانگژو
در فاصله 9 ماه تا روشن شدن مشعل بازي هاي آسيايي 2022 در هانگژوي 
چين، ديروز اس��امي نهايي رش��ته هاي اعزامي به اين رقابت ها اعلام شد تا 
برنامه ريزي براي حضور هرچه قدرتمندتر كاروان ايران در فدراسيون ها آغاز 
شود. طبق تصميم گرفته شده در ستاد عالي بازي هاي آسيايي؛ دووميداني، 
بسكتبال، بوكس، شمشيربازي، واليبال، تيراندازي، قايقراني، وزنه برداري، 
كشتي، تكواندو، كاراته، كوراش، ووشو، ورزش هاي صعودي، كبدي، اسكيت، 
تيراندازي باكمان، فوتبال، هندبال، ش��نا، ش��يرجه، واترپلو، ژيمناستيك، 
دوچرخه سواري، شطرنج، بازي هاي الكترونيك، سپك تاكرا و تنيس روي ميز، 
26 رشته اي هستند كه براي اعزام به بازي هاي آسيايي هانگژو 2022 نهايي 
شده اند. رضا صالحي اميري رئيس كميته ملي المپيك و پيمان فخري رئيس 
كاروان ايران در بازي هاي آسيايي در نشستي كه هفته گذشته با خبرنگاران 

داشتند، درباره آخرين وضعيت كاروان ايران توضيحاتي را ارائه دادند. 
   سياست هاي پنج گانه در هانگژو

رضا صالحی اميری، رئيس كميته ملي المپيك در ابتداي اين نشست، به 
پنج سياست تدوين شده براي كاروان بازي هاي آسيايي اشاره مي كند: 
»پنج سياس��يت براي كاروان ايران در بازي هاي آسيايي هانگژو تدوين 
شد؛ اولين محور اعزام كاروان كيفي بر اساس سياست ابلاغي مقام معظم 
رهبري است. سياست دوم، توجه ويژه به حوزه بانوان است. ما باور داريم 
كه حضور فعال تر و اعزام دختران ما به هانگژو مي تواند علاوه بر رفتن روي 
سكو و كسب مدال به ارتقاي پرستيژ كش��ور هم كمك كند. در جاكارتا 
حدود 100 نفر بانو اعزام داش��تيم و در اين دوره س��عي مي كنيم نفرات 
بيشتري را اعزام كنيم. سياست سوم، مجموعه اي از فعاليت هاي فرهنگي 
در كنار فعاليت هاي قهرماني است كه در حال برنامه ريزي است. مهم تر از 
همه اينها تلاش مي كنيم در هانگژو تصوير ايران زيبا و فرهنگ و تمدين 
ايراني را همه ورزشكاران و شركت كنندگان به نمايش بگذارند تا در كنار 
دستاوردهاي ورزشي، دستاوردهاي فرهنگي هم داشته باشيم. سياست 
چهارم استفاده از ظرفيت هاي داخلي در زمينه پرواز، تجهيزات و البسه 
است. سياس��ت پنجم هم ارتقاي يك پله اي ايران در هانگژو و رسيدن از 

رتبه ششم به پنجم است.«
   5 ميليارد را به خاطر 500 ميليون دور نريزيم

در حالي ديروز اعلام شد اعزام 26 رشته به بازي هاي آسيايي نهايي شده 
است كه پيمان فخري، رئيس كاروان ايران معتقد است بايد به رشته هايي 
كه شانس مدال ندارند هم ش��انس حضور داده شود: »رشته هايي مانند 
واليبال بانوان، هندبال بانوان و بسكتبال سه نفره بانوان، رشته هايي هستند 
كه شانس كسب مدال ندارند، اما رشته هاي كيفي هستند كه امروز شاهديم 
كه با حضور در رقابت هاي بين المللي باعث شادي و شعف در بين مردم 
شده اند و جايگاه خوبي را پيدا كرده اند. با وجود اينكه هر كدام40 سال است 
كه به مسابقات اعزام نشده بودند، ولي با چهار، پنج سال فعاليت توانستند 
جايگاه خوبي پيدا كنند يا رشته اي مانند بدمينتون كه ثريا آقايي توانست 
سهميه المپيك را كسب كند و همچنين رشته اي مثل اسكواش كه در چند 

سال گذشته توانسته در جمع شش كشور برتر آسيا قرار بگيرد.«
فخري براي اعزام اين رشته ها دلايل قابل تأملي دارد: »از من پرسيدند شما 
مي دانيد كه برخي رشته ها مدال نمي آورند، پس چرا با اعزام آنها، پول كشور 
را هدر مي دهيد. من در پاسخ گفتم كه تك تك اين رشته ها فدراسيون 
دارند و ميلياردها تومان خرج آنها شده است. فرض كنيد 5 ميليارد براي 
اين رشته ها خرج مي شود، اما تنها براي500ميليون كه هزينه اعزام شان 
است، آنها را به مسابقات نفرستيم، درست است كه اين 500ميليون اضافه 
هزينه مي ش��ود، اما باعث ارزش افزوده 5ميليارد تومانی خواهد شد. اگر 
در اين مرحله 500 ميليون را خرج نكنيد آن 5 ميليارد را دور ريخته ايد 
و تمام فرايندي كه طي كرده ايم تا اين تيم به اين مرحله برسد، بي نتيجه 
مي شود. خيلي راحت مي توانيم اين هفت رشته را كه شانس مدال ندارند 
كنار بگذاريم، اما بازي هاي آسيايي جايي است كه شما مي توانيد يك رشته 
را از يك مرحله به مرحله ديگري برسانيد. رشته اي مثل هندبال بانوان با 
كوچك ترين كار در رده چهارم آسيا قرار گرفت و اگر يك پله ديگر به اين 

تيم كمك كنيم، مي تواند به مدارج بالاتري برسد.«
رئيس كاروان ايران، اعزام چنين رشته هايي را سبب بالاتر رفتن جايگاه شان 
در مس��ابقات بعدي مي داند: »بازي هاي آسيايي با توجه به اهميتي كه براي 
فدراسيون ها و كميته ملي المپيك دارد، نظام براي اين بازي ها و المپيك پول 
و بودجه كنار مي گذارد. پس بهترين فرصت است كه هندبال بانوان يا واليبال 
بانوان را با اعزام به بازي هاي آسيايي يك پله از جايگاهي كه هستند بالاتر ببريم. 
واليبال بانوان به مقام هشتم رسيده، واترپلوي ما دو دوره به بازي هاي آسيايي 
اعزام نشده، اما زمانی كه اعزام شد برنز گرفت. اگر همان دو دوره كه اعزام نكرديم 

تيم به مسابقات مي رفت شايد فيناليست مي شد يا همين برنز را مي گرفت.«

نگاهي به اجراي كمپين »بازي رو دست به دست كن« در تمرين تيم ملي فوتبال بانوان در حمايت از كودكان محروم

عروسك هایي از جنس عشق و شادي

انتشار نخستين تصاویر فيلم بيرو
اولين تصاوير منتشر شده از فيلم سينمايي »بيرو« يادآور صحبت هاي گلر 
سابق پرسپوليس در گرفتن عكس با برج آزادي در بدو ورود به تهران است. 
اين فيلم روايتي از زندگي عليرضا بيرانون��د، دروازه بان تيم ملي فوتبال 
ايران از دوران كودكي تا ورودش به فوتبال حرفه اي است و عضويتش در 
تيم ملي فوتبال ايران. نخستين پوستر اين تيم در حالي منتشر شده كه 
فيلم سينمايي »بيرو« هم اكنون در مراحل فني پس از توليد و ساخت 
موس��يقي قرار دارد تا براي نمايش و رقابت در بخش س��وداي سيمرغ 
چهلمين جشنواره فيلم فجر آماده شود. فيلمي كه قرار است مشقت هاي 
گلر تيم ملي را بر پرده نقره اي به تصوير بكشد و راوي سختي هايي باشد 

كه نتيجه آن نفر اول تيم ملي فوتبال ايران شدن است.

چلسي – ليورپول، بازي بزرگ ابتداي سال نو
كلوپ: رقابتمان با سيتي را حفظ مي كنيم

هفته بيست و يكم رقابت هاي ليگ برتر انگلستان بدون هيچ ترديدي 
تحت تأثي��ر بازي بزرگ لندن اس��ت. چلس��ي مقابل ليورپ��ول نبرد 
بزرگ توماس توخل و يورگن كلوپ ب��راي كم كردن فاصله با تيم پپ 
گوارديولاس��ت. هرچند اين روزها آمار بالاي مبتلايان به كرونا برخي 
بازي هاي ليگ جزيره را به تعطيلي كشانده است، اما با وجود اين و در 
روزهاي اول سال نو ميلادي، ليگ جزيره همچنان مطابق سال هاي قبل 

با فشردگي بيشتر انجام مي شود. 
من سيتي با اختلاف زياد خيالش بابت جايگاه صدرنشيني راحت است، 
شاگردان پپ ديشب با برد آرسنال 53 امتيازی شدند. هرچند گوارديولا 
بر اين باور است كه چلسي و ليورپول مي توانند جايگاه تيمش را به خط 
بيندازند. با اين اوصاف امشب و از ساعت 20 استمفوردبريچ لندن ميزبان 
ليورپولي است كه اصلًا تفاوتي نمي كند مهمان باشد يا ميزبان. آنها اگر 
برد بخواهند براي به دست آوردنش به هر دري مي زنند و امشب يكي از 
همان شب هاست. چلسي با 42 امتياز تيم دوم جدول است و ليورپول با 

41 امتياز و يك بازي كمتر در رده سوم جا خوش كرده است. 
همين يك بازي كمتر مهم ترين دليل براي برتري شاگردان كلوپ در 
بازي مقابل ميزبان شان است. پيروزي ليورپول، يعني جلو افتادن آنها 
از چلسي، حتي با يك بازي كمتر و نزديك تر شدن به من سيتي و البته 
اميدواري به صدرنش��يني دوباره در ليگ جزيره، همانطور كه كلوپ 
مي گويد: »ما از لحاظ روحي در ش��رايط بدي قرار نداريم. اين چيزي 
است كه به آن عادت كرده ايم. اگر دو سال پيش كه ما در صدر بوديم اين 
سؤالات را مطرح مي كرديد، حتماً پس از آن مي گفتيد سيتي قادر به 
انجام كارهايي باور نكردني است. وقتي سيتي در سال 2019 قهرمان 
ش��د، هر دوی ما در 15 بازي پاياني به پيروزي رسيده بوديم. بنابراين 
اين مشكل رواني نيست و به موقعيتي كه در آن هستيم، برمي گردد. ما 
مي خواهيم اين رقابت را حفظ كنيم. مي توان سيتي را در اين كورس 
شكست داد، اما براي اين كار بايد عالي ظاهر ش��ويم. اگر بدون نقص 
نباش��يم، تنها بايد آرزو كنيم كه س��يتي هم بدون نقص نباشد و اين 

اقدامي منفعلانه است كه من علاقه اي به آن ندارم.«

قول طلایي

دود اختلافات به چشم كشتي مي رود
چرخه انتخابي تيم ملي كشتي فرنگي و تصميم گيري بنا براي انتخاب       خبر
نفرات نهايي تيم ملي همواره زمينه س��از انتقادها و اختلاف نظرهاي 
بسياري بوده است، به طوري كه بسياري نحوه گزينش سرمربي تيم ملي كشتي فرنگي را اجحاف در 
حق كشتي گيران مي دانند. حال آنكه بنا بر اين باور است با اشراف كامل به شرايط، ويژگي ها، آمادگي 
و توانايي دوبنده پوش��ان بهترين انتخاب را مي كند و اجازه نمي دهد حقي ضايع ش��ود. با وجود اين 
اختلاف نظرها گويي نقطه پاياني ندارد. اختلافاتي كه به گفته حسن كاوه، مدير تيم هاي ملي به سود 
كشتي نيست: »دوستان بيايند در فدراسيون و آنجا صحبت كنند. چه كساني بهتر از قاسم رضايي و 
اميد نوروزي؛ آنها از بزرگان كشتي فرنگي هستند و هر نقدي داشته باشند حتماً فدراسيون پذيرا خواهد 
بود. اين اختلافات به سود كشتي نيست. همه از كشتي گيران توقع صحبت هاي خوب دارند. بايد همه 

در كنار هم صحبت كنند تا تصميمات بهتري اتخاذ شود.«

هفت��ه نخس��ت دور برگش��ت 
دنيا حيدري
      بازتاب

رقابت هاي ليگ برتر واليبال در 
حالي عصر امروز با برگزاري هفت 
ديدار در شهرهاي اروميه، مريوان، رفسنجان، گرگان، تهران، رامسر 
و گنبد استارت مي خورد كه با توجه به فاصله اندك امتيازها، رقابت 
تنگاتنگي را چه در ميان تيم هاي بالاي جدولي و چه در ميانه آن 
شاهد هستيم. سپاهان اصفهان، قهرمان نيم فصل كه ترمزش در 
آخرين بازي دور رفت و در مصاف با آذرباتري اروميه كشيده شد، 
عصر امروز مهمان مس رفسنجان است. تيمي از ميانه هاي جدول كه 
عدم كسب نتيجه برابر آن مي تواند جايگاه نماينده اصفهان را براي 
حريفاني چون ش��هرداري اروميه و پيكان دس��ت يافتني تر كند، 
خصوصاً كه بعد از تعلل صدرنشين در آخرين بازي دور رفت اميدواري 
شهرداري اروميه براي دستيابي به صدر جدول بيشتر شده است. 
هرچند ياران محمدرضا تندروان كار چندان ساده اي در مصاف با 
راهياب ملل، تيم رده پنجم جدول ندارند. جذاب ترين مصاف امروز 

اما بي شك دربي خودروسازان است. مصاف شاگردان پيمان اكبري 
با نارنجي پوشان در دور رفت با برتري پيكان به پايان رسيد. هرچند 
س��ايپا در دور رفت شرايط چندان خوبي نداش��ت، اما بايد ديد در 
بازگشت هيجان به دنياي توپ و تور و دور برگشت اين خودرو ساز 

مي تواند تكاني به جايگاه خود در انتهاي جدول بدهد يا نه.
در ديگ��ر بازي هاي ام��روز، دو تيم ميانه جدولي ش��هداب يزد و 
شهرداري گنبد به مصاف هم مي روند. عظيم جزيده در شهرداري 
گنبد كه در آخرين روزهاي نقل و انتقالات با جدايي دو پشت خط زن 
خود دستش خالي شد، در حالي از نماينده يزدي ليگ پذيرايي 
مي كند كه در آن سوي ميدان اين مصاف، آزمون سختي نيز براي 
عليرضا طلوع كياست، مربی كه به تازگي هدايت اين تيم را به عهده 
گرفته است. دربي شمالي هاي ليگ و مصاف پاس گرگان - هراز 
آمل و همچنين ديدار آذرباتري اروميه كه در آخرين بازي دور رفت 
نخستين باخت اين فصل را به صدرنشين اصفهاني تحميل كرد با 
فولاد سيرجان نيز از جمله بازي هاي جذاب هفته چهاردهم است.

از دربي خودروسازان تا رقابت مدعيان

بازگشت هيجان به دنياي توپ و تور

سردار سليماني و ترویج فرهنگ با ورزش
سپهبد شهيد س��ردار قاس��م سليماني 
همواره خود را يك سرباز قلمداد مي كرد 
كه از دفاع مقدس تا دفاع از حرم ائمه)ع( 
در ميدان جه��اد و ايثار ب��ود و در اين راه 
خستگي ناپذير نشان داد و طومار داعشي 
را درهم پيچيد كه با پشتيباني قدرت هاي 
بزرگ به دنبال تس��لط بر محور مقاومت 
بود. يك��ي از مهم ترين ايده هاي س��ردار 
براي آماده نگه داشتن ياران خود توصيه 
به ورزش بود. چندين مرتبه در خدمت ايشان بودم و همواره توصيه به 
ورزش داشت و ورزش در كلام او تنها به تمرينات سخت ختم نمي شد. 
كوهنوردي، پي��اده روي و ورزش س��بك در نظ��ر او ابزارهايي بود كه 
مي توانست رزمندگان و جانبازان انقلاب را از لحاظ روحي و رواني آماده 
نگه دارد. البته توصيه هميشگي سردار به نيروهاي خود براي حضور در 
ميدان هاي سخت ايثارگري، آمادگي جسماني در بالاترين سطح بود. 
سپهبد شهيد سردار سليماني باور داش��ت كه ورزش ميانبر فرهنگي 
اس��ت و زماني كه ورزش��كار به مرام پهلواني، قهرمان��ي و مدال طلاي 
جهاني و المپيك مجهز باشد، بهترين سفير براي ترويج فرهنگ خواهد 
بود. در تفكر او پهلواني و افتادگي بهترين مؤلفه بود و كس��اني كه پاي 
صحبت هاي اين سردار شهيد بودند، مي دانند كه او حتي راهبردهاي 
خود را در قالب نصيحت به ديگران انتقال مي داد. رزمندگان و جانبازان 
عزيز انقلاب اسلامي نيز بعد از دفاع مقدس ترجيح دادند به ورزش رو 
آورند و با الگوگيري از فرماندهان بزرگي مانن��د مقام معظم رهبري و 
سردار سليماني به موفقيت نيز رسيدند و اين موفقيت همچنان در بخش 
ورزش  پارالمپيكي در جريان است و در رأس ورزش پارالمپيكي ايران نيز 

يك رزمنده و جانباز قرار دارد كه از جنس تفكر مقاومت است.

مختار نورافشان

قهرمان پارالمپيك

وزیر رئيس كميته، گره روي گره كار ورزش
شنيدن برخي اظهارنظرها خواهي نخواهي حساسيت هايي را در شنونده 
ايجاد مي كند كه اگر خوب دقت كنيد متوجه مي شويد پربيراه هم نيست. 
اينكه حميد س��جادي وزير ورزش و جوانان در پاسخ به سؤالی مربوط 
به احتمال حضورش در انتخابات رياس��ت كميته ملي المپيك بگويد 
»تا اين لحظه اين حرف ها شايعه است« براي هر علاقه مند به ورزشي 
تداعي كننده اين است كه جناب سجادي برخلاف تمام شايعاتي كه از 
عدم حضورش در اين انتخابات حكايت دارد چندان هم بي ميل نيست 
كه با تصدي پست مهم رياست كميته ملي المپيك تمام مديريت ورزش 

كشور را يك كاسه در اختيار بگيرد. 
البته پالس هاي اين اتفاق را مي شد در تصميم دولت در ادغام بودجه كميته 
ملي المپيك از وزارت ورزش ديد، اما بايد توجه داشت اين اتفاق مي تواند 
ضربات جبران ناپذيري به ورزش كشور وارد كند. اتفاقي كه البته مسبوق 
به سابقه است و پيش از اين نيز ديده ش��ده كه در زمان مديريت ورزش 
توسط س��ازمان تربيت بدني هم تلاش شد رياست كميته ملي المپيك 
هم به رئيس اين سازمان برسد كه خوشبختانه اين اتفاق رخ نداد و حالا 
هم بايد اميدوار باشيم كه در اين دوره نيز با چنين مشكلي روبه رو نشويم. 
صرف نظر از دولتي شدن بيش��تر و پررنگ تر ورزش كشور با بروز اين 
اتفاق و انتخاب وزير ورزش به عن��وان رئيس كميته ملي المپيك بايد 
به اين نكته مهم اشاره داشت كه مسئوليت ها و وظايف وزير ورزش به 
اندازه كافي زياد و پرحجم هس��ت كه جناب وزير براي انجام آنها وقت 
كم بياورد. بنابراين لزومي ندارد براي خود پستي جديد در كنار وزارت 
ورزش تعريف كند. ضمن اينكه بايد توجه داشت جناب وزير در همين 
مدت كوتاه احراز پست وزارت هنوز كارهاي عقب افتاده بسياري دارد 
كه بهتر است بيشتر به آنها فكر كند تا اينكه در ذهنش به تصدي پست 

رياست كميته ملي المپيك بينديشد. 
وزارت ورزش تاكنون و در تمامي سال هايي كه از ايجاد آن مي گذرد، ثابت 
كرده نگاه صرف و دس��ت بالايي به فوتبال دارد، يعني همان رشته اي كه 
46 سال از آخرين حضورش در المپيك مي گذرد. يعني رشته مورد علاقه 
وزير فعلي و وزراي سابق، اصلاً نمي داند المپيك چيست، كجاست و همين 
مي تواند باعث نگراني دوچندان شود، از بابت تقسيم بودجه اي كه امروز 
يك كاسه در اختيار وزارت ورزش است و شايد همان آب باريكه اي هم كه 
نصيب مدال آوران و قهرمانان المپيكي مي شد سرازير فوتبال شود تا شايد 

فوتبال هم رنگ و روي المپيك را ببيند. 
بگذريم، ورزش كش��ور تاكنون با وجود تفكيك وظايف وزارت ورزش و 
كميته ملي المپيك با چالش هاي ريز و درش��ت بسياري مواجه بوده كه 
بيشتر آنها  به علاقه وافر و زائد دولت به دخالت در امر ورزش برمي گردد، 
موضوعي كه به هيچ وجه نمي تواند به س��ود ورزش كشور باشد. حالا با 
تصميماتي كه گرفته مي شود و اعمال سليقه هايي كه صورت مي گيرد اين 
خطر حتي بيشتر از قبل هم احساس مي شود. خطر دولتي شدن بيشتر 
ورزش، آن هم تنها به خاطر زياده خواهي ها و جاه طلبي هاي تمام نشدني. 
پس بهتر است آقايان وزارت ورزش بيشتر از آنكه به فكر تصدي يك پست 
جديد باشند به امور عقب افتاده مربوط به خود بينديشند و تلاش كنند با 
برگزاري يك انتخابات خوب و سپردن سكان رياست كميته ملي المپيك 
به يك چهره اصلح كه ورزش را بفهمد، اسباب اعتلاي بيشتر ورزش كشور 
را فراهم كنند، نه اينكه با زياده خواهي و رياست طلبي هاي بي پايان گره 

روي گره هاي كار ورزش كشور بزنند.


